
El Pla de Salt: cap a una ciutat sostenible

ÇPot esdevenir-se quelcom que ja sabem que no ens por ta a bon por t: l'especulaci� urban�stica. Una ciutat com

Salt, que a dia d'avui ja t� barris fantasma, blocs de pisos buits i parceláles per desenvolupar, ha de ser coherent

i pensar que, abans d'urbanitzar, cal decidir b� com i de quina maneraÈ

VêCTOR CATALAN I JOAN LUENGO

El proper 24 de setembre la ciutadania de Salt decideix, en forma de consulta, el futur de l'anomenat sector Sud

de la ciutat, un espai situat entre el gran centre comercial, l'hospital Santa Caterina i la carretera C-65. La

consulta s'inicia amb una pregunta trampa: un Sê a tot o un NO a res, que no permet debatre consensuar models

alternatius al model plantejat per l'equip de govern.

Es tracta d'un sector de grans dimensions que es pret�n desenvolupar en base a dos futuribles projectes que

s�n, des de bon principi, controver tits i fantasmag�rics. El primer seria una zona comercial a l'entorn de

l'empresa IKEA, i que necessita de la modif icaci� de la llei per par t de la Generalitat perqu� a Salt no estan

permeses aquestes implantacions. El segon, un gran centre hospitalari, substitut del Trueta i complementari al

Santa Caterina, que tamb� dep�n de la voluntat de la Generalitat.

En primer lloc, IKEA no �s un bon ?exemple d'empresa multinacional per a la ciutat: un model basat en l'evasi�

f iscal, els drets laborals en permanent q�esti� i les conseq��ncies per al gaireb� desaparegut comer� mobiliari i

el petit comer� de Salt i les comarques gironines. �s, per tant, un model comercial que, si b� s'est�n per tot el

territori, potser caldria negociar millor i tenir clares les condicions per les quals s'ubica aqu� i les possibles

conseq��ncies d'aquesta decisi�. La creaci� de nous llocs de treball, el punt for t per dir que s� a una proposta

com la de l'empresa IKEA, al mateix temps n'�s el punt feble. No hi ha cap garantia que els llocs de treball siguin

per als habitants de Salt i, podent signar contractes de cooperaci�, l'empresa no tindr� cap obligaci� de

contractar saltencs o saltenques. Sabem que cap ajuntament, per si mateix, t� la soluci� per a l'atur, igual que

cap empresa tampoc no la t� per si sola.

En segon lloc, una zona sanit�ria no dep�n del propi municipi. Si l'hospital Josep Trueta, actualment en

condicions prec�ries, se situa en un lloc o en un altre, no ser� �nicament decisi� de la ciutat Salt, sin� de tots els

municipis de l'entorn -Girona, Celr�, Banyoles- que hauran de decidir si volen mantenir o allunyar la dist�ncia al

nou hospital.

Entre aquests dos grans projectes pot esdevenir-se quelcom que ja sabem que no ens por ta a bon por t:

l'especulaci� urban�stica. Una ciutat com Salt, que a dia d'avui ja t� barris fantasma, blocs de pisos buits i

parceláles per desenvolupar, ha de ser coherent i pensar que, abans d'urbanitzar, cal decidir b� com i de quina

manera. En la consulta que ens plantegen ara per ara no hi tenen cabuda aquestes ref lexions.

Per�, el debat de fons copsat per aquestes dues grans promeses �s el model de desenvolupament de Salt i de

l'�rea urbana de Girona. El Pla de Salut suposa augmentar m�s d'un 15% la super f�cie urbanitzada de Salt d'un

sol cop, arrasant les hor tes i les reserves agr�coles que resten al municipi, f ins i tot contradient l'agenda de

desenvolupament del Pla General, que marca prioritari desenvolupar l'eix Salt-Vilabareix, preservant el cintur�

vora l'AP-7 i, tanmateix, imposa un model de grans super f�cies en lloc d'oferir espai per a ind�stries i comer�os

mitjans que generen m�s llocs de treball i de major qualitat.

Des del nostre grup pol�tic, creiem que cal tendir a operacions de cirurgia urbana a Salt: esponjar barris, millorar

la mobilitat sostenible en cotxe i a peu, mantenir un cintur� verd entre la ciutat i l'AP-7, i acumular el petit comer�

en zones tradicionals, en s�n alguns exemples. Volem parlar de desenvolupament, no per la necessitat d'una



determinada empresa, sin� en base a una proposta que vagi m�s enll� d'una iniciativa a demanda. Ara mateix,

se'ns esta oferint un pla de desenvolupament sense res concret ni escrit, sense la prud�ncia necess�ria despr�s

de publicitar unes propostes que no s�n ni segures, ni depenen del mateix municipi, generant, aix� mateix, falses

ilálusions.

�s per a aix�, que hem recomanat votar NO a la consulta del 24 de setembre a Salt, essent conscients que

podem demostrar que hi ha alternatives per al sector Sud molt m�s coherents, m�s sostenibles, que poden

dinamitzar millor la ciutat, que equilibren les necessitats dels seus habitants i de les seves habitants i que

cohesionen la ciutadania molt m�s que la proposta de consulta.
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